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GM-VÁLASZ AZ AGGÁLYOKRA
M

Az Amerikai Szójaszövetség
sajtótájékoztatója

~\

Az American Soybean Association
Budapesten szervezett sajtótájékoz-
tatóján neves előadókat bízott meg
azzal, hogy az agrárújságírókonke-
resztül tájékoztassa az érintetteket a
GM (genetically manipulated, geneti-
kailagkezelt, vagy más néven; bioló-
giai úton előállított) állati takarmá-
nyokkai,közülükis az RRszójababbal
és szójadarávalkapcsolatos kérdések-
rőlés az EUtervezett szabályozásáról.
RichardPhipps (Dept. of Agriculture,
Univ. of Reading, UK) sorra vette a
GM takarmányokkalkapcsolatos ag-
gályokat és az azokra a tudomány ál-
tal adott válaszokat. Tudományos kí-
sérleteket hozott fel annakbizonyítá-
sára, hogya tradicionális "anyanö-
vényhez" képest nem tér el az
összetételük, tápértékük, az állatok
ugyanolyan szívesen fogyasztják
őket, és termelésük sem változik ha-
tásukra. De a közvéleményt legin-
kább aggasztó kérdésekre is előállt
kísérletiadatokkal, amelyek szerint a
GM növény DNS molekuláinem mu-
tathatók ki az állati termékekben, te-
hát nemjelenthet veszélyt az ember-
re ezek fogyasztása. Hivatkozottarra
is- és mitagadásez a magyarázatlo-
gikusnak tűnik - hogya biológiai
úton előállított növényekbe maxi-
mum egy-két génmódosítást viszünk
be célzottan, követhetően, míg a ha-
gyományos növénynemesítés, a sze-
lekció során már rengeteg gént meg-
változtattunk.
Szükségszerűnek tartjaaz új techno-
lógia bevezetését a takarmányokter-
melésében, amitazzal indokol, hogy
a genetikai előrehaladás a hagyomá-
nyos módszerek alkalmazása mellett
lassul,a népesség egyre növekszikés
a szántóterületek nagysága nem nö-
velhető tovább.
Kiemeli a GM növények alkalmazá-
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sából származó környezeti előnyö-
ket, amelyek között szerepel, hogy
kevesebb peszticidet kell használ-
nunk, kevesebbszer kell azt kiszórni
és kevéssé toxikus anyagok is hasz-
nálhatók. Mindezek humán egész-
ségügyi hatása pedig pozitív.
Végül egy érdekes felmérést közölt,
amely szerint 1999-ben az USA la-
kosságának körében végzett felmé-
rés során az emberek 78%-a vála-
szolt igennel arra a kérdésre, hogy
előnyben részesítené-e a biotech-
nológia felhasználását, ha azzal a ke-
mikáliákfelhasználása csökkenthető.
Franciaországban ugyanerre 52%,
Nagy-Britanniában 50% válaszolt
igennel. A felmérés eredményét pe-

dig úgy értékelte, hogy minden tech-
nológiai váltás természetesen félel-
met vált ki, de számos példa bizo-
nyí~a-és ittolyanokatsorolt fel, mint
a humán himlőoltásvagy a haszonál-
latoknála mesterséges termékenyítés
bevezetése- hogya társadalom vé-
gül befogadja az újításokat.
Dr. Hartwig Böhme, aki annak a né-
metországi takarmányozási intézet-
nek munkatársa,ahol a GM takarmá-
nyokat vizsgálják, beszámolt a vizs-
gálataiknyomán az EU illetékes szer-
veinél kialakított pillanatnyi állás-
pontróI. A későbbiekben szívesen
helyet adunk az ASA által a témában
rendelkezésünkre bocsátandó kísér-
leti eredmények közlésének.

FOLYT ATÓDIK

A MAGYAR-VIETNAMI KISÁlLAT-
TENYÉSZTÉSI EGYÜTTMŰKÖDÉS

A 2. Magyar-Vietnami
kisállattenyésztési szimpózi-
um eredményei

A magyar-vietnami kisállattenyésztési,

kutatási és génmegőrzési együttműkö-

dés szervezése a KÁTKIrészéről Dr. Do

thi Dong Xuan 1996-ban és 1997-ben

Vietnamban (ThuDuc Egyetem, Saigon)

folytatott tárgyalásaivaI kezdődött. Már

akkor előzetes megállapodás született
egy közös konferencia szervezéséről.

Az 1. konferenciát 1998 márciusában

Ho Chi Minh City-ben a KÁTKI, a
HAKI (Szarvas) és a Thu Duc Egye-

tem szervezte meg, melyen 10 ma-
gyar baromfitenyésztő szakember

vett részt előadással. A konferencián

elfogadott együttműködési javaslat

alapján a KÁTKI kezdeményezte a

szakmai oktatási, kutatási és nemesí-

tési együttműködést vietnami intéz-

ményekkel az alábbi témákban:

. baromfi- és nyúltenyésztés,.háziállatokgénmegőrzése,.állategészségügyi oktatás és ku-

tatás,.a fentitémákhoz kapcsolódó egyéb

kutatásiés oktatásitémakörök.
Kezdeményezésünket mind vietnami
kormányzatiszinten, mind az egyes
intézményekben igen kedvezően
fogadták.
A magyar-vietnamiagrár K+Fegyütt-
működéssei kapcsolatosan a kisállat-
tenyésztési és TakarmányozásiKuta-
tóintézet (KÁTKI)és a Halászati és
Öntözési Kutatóintézet (HAKI, Szar-
vas) vállalta a jelzett együttműködési
programok koordinálását. Ennek ke-
retében a KÁTKI,személy szerint Dr.
KisnéDo thi Dong Xuan és Dr. Szalay
Istvánegyüttműködési megállapodá-
sokat készítettek és folyamatos kap-
csolatot tartottakaz alábbi szerveze-
tekkel ill. intézményi vezetőkkel:



. Bui Cach Tuyen, a Nemzeti Egye-

tem (Ho Chi Minh Város) részeként

működő Thu Duc Mezőgazdasági
Egyetem rektora,. Chau Ba Loe, a Can Tho Egyetem

Állattenyésztési kar dékánja,. Ngyuen Dang Vang, a Vietnami Ál-

lattenyésztési Kutató Intézet (Ha-
noi) vezérigazgatója,. Dinh van Binh, a Vietnami Kecske-

és Nyúlkutató Központ (Son Tay-
Hatay) igazgatója,. Dinh Quyet Tam, a Vietnami Nem-

zeti Méhészeti Vállalat vezérigaz-
gatója.

Az együttműködés keretében már

1996-ban elkezdtük magyar tenyész-

állatok (őshonos baromfi, hibrid to-
jótyúk szülőpár, húsnyúl tenyész-

anyag) továbbá új tartástechnológia,

tenyésztési és szaporítási eljárások

dél-kelet ázsiai, így vietnami export-
jának előkészítését. Az érdemi

együttműködés 1999-ben kezdő-

dött, 6 őshonos magyar tyúkfajta te-

nyésztojásainak kiszállításával. 250

db magyar tenyésznyúl export jára

2000. decemberében került sor.

A HAKI évek óta folytatott nagysikerű

vietnami haltenyésztési program-

jainak ismertetésére, a Vietnam ban

1999-ben meghonosított 6 magyar

baromfifajta és a 2000. évben kiszál-

lított 2 magyar nyúlfajta tenyésztési

tapasztalatainak összegzésére, to-

vábbá az együttműködés új formái-

-

nak kialakítására mindkét fél a közös

konferencia szervezését látta leg-

megfelelőbbnek. Elképzelésünket az

FVM is támogatta. Ezért - a korábbi

hasonló rendezvényünk folytatása-
képpen - a KÁTKI és a HAKI közösen
szervezte meg a második ma-

gyar-vietnami kisállattenyésztési

konferenciát 2001. augusztus 23. és

26. között. A kisállattenyésztési szak-

mai szimpózium helyszíne Gödöllő,

a Szent István Egyetem rektori

díszterme, a program szervezője dr.

Kisné, dr. Do thi Dong Xuan, Barta

Ildikó és dr. Szalay István volt. A hal-

tenyésztési szimpózium a HAKI

szervezésében, Szarvason zajlott.

Akisállattenyésztési
szimpózium eredményei

Mindkét ország képviselői kiemelték,
hogya magyar-vietnami kisállat-

tenyésztési együttműködés és az eh-

hez kapcsolódó konferenciák szer-

vezése nagyon fontos a közös kisál-

lattenyésztési és méhtenyésztési

programok kialakításában. Ennek

eredményes folytatásához az FVM

további céltámogatása szükséges.

A szimpóziumon nem csak a folya-

matban lévő közös programokról

hangzott el részletes tájékoztatás,

de a jövőbeni együttműködés kere-

teit is sikerült meghatároznunk.
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A felek elhatározták, hogya konfe-

rencia kiadványát (az előadások tel-
jes anyagát) a NIAH - Hanoi (Dr. Vo

van Su) szervezésében, a KÁTKI, a

HAKI és az MGE közreműködésével

elkészítik.

A jelenlegi és jövőbeni kisállat-

tenyésztési együttműködési prog-

ramok koordinálására a felek egy

szakmai bizottságot hoztak létre,

melyben a kutatás, a tenyésztés és a

felsőoktatás képviselői kaptak helyet.

A bizottság tagjai:
. magyar részről:

Prof. Dr. Mézes Miklós, SZlE

Kisné, Dr Do thi Dong Xuan, KÁTKI

Dr. Szalay István, MGE. vietnami részről:

Prof. Nguyen Dang Vang, NIAH,

Hanoi

Prof. Dr. Duong Thanh Liem, Natio-

nal Univ., Ho Chi Minh város

Prof. Dr. Chau Ba Loe, Can Tho

Univ., Can Tho

Rögzítésre került, hogya barom-

fitenyésztési együttműködés az

1999-ben aláírt megállapodások
alapján folytatódik, kiemelten az

alábbi témákban:
. A sárga magyar és erdélyi kopasz-

nyakú tyúkfajták tenyészállomá-

nyainak létrehozása Vietnamban

2002-ben. A tenyésztési együtt-

működés vietnami szakemberek

magyarországi tanulmányútjával

kezdődik, várhatóan még ebben

az évben.. A gyöngytyúk és a fodrostollú ma-

gyar lúd adaptációs kísérleteinek

megkezdése Vietnamban, 2002-

ben.. A nyúltenyésztési együttműködési

program sikerének köszönhetően a

tenyésznyúl export 2002-ben foly-

tatódik..A méhtenyésztési együttműködés

kereteit 2002-ben dolgozzuk ki.

A résztvevők döntése értelmében a

következő szimpóziumot 2003-ban,

Vietnamban tartjuk.
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A cég a Bu-

dai Várban, a

Hadtörténeti

Múzeum tör-

ténelmi falai
között tartotta 10 éves fennállását

ünneplő rendezvényét. A házigaz-

da, Jean-Claude Fedou, a Ceva-

Phylaxia Rt. vezérigazgatója mellett

köszöntötte a cég partnereiből és a

sajtó képviselőiből álló közönséget

Vonza András miniszter és Philippe

du Mesnil, a Ceva Sante Animale ve-
zérigazgatója.

A hazai szakembereknek nem kell

bemutatni az 1912-ben, Phylaxia

Szérumtermelő Rt. néven alakult,
nagy múltú céget, amelynek munká-

ját olyan nevek fémjelzik, mint Köves

János, Hutyira Ferenc, Marek József,

Aujeszky Aladár, Derzsy Domokos és

Bartha Adorján.

A 80-as évek közepétől az állat-
gyógyszerek piacán bekövetkezett

változások, a rohamosan csökkenő

állami támogatások, az állatállomány

csökkenése, és később az import

liberalizáció új helyzet elé állította a

hagyományosan oltóanyag termelés-

sei foglalkozó és az állami felvásárlá-

sokra alapozó vállalatot.

A versenyben maradáshoz szükséges

jelentős tőkebevonást, a technológia,

a marketing és értékesítési rendszer

fejlesztését már a francia Sanofi Sante

Animale SSNA és a Chinoin Rt. biz-

tosította azáltal, hogy többségi tulaj-

dont szereztek a vállalatnál. A Sanofi

1995-re vált 100%-os tulajdonossá,

amire a Sanofi-Phylaxia Rt. a legna-
gyobb állatgyógyászati oltóanyag ter-

melő és gyártó cég lett a hazai piacon.

A cég nem csak megtartotta, de

növelte hazai piaci részesedését,

amely ma mintegy 25%-os.

1999-ben következett be újabb vál-

tozás, amikor a Sanofi Sante Animale

eladta minden, nem humán gyógy-

szergyártásra szakosodott részlegét.
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Az állat-egészségügyi termékeket

gyártó egységeket a Paribas Affaires

Indurielles vásároita fel. Ekkor kapta a

cég a ma is használatos Ceva Sante

Animale nevet. Az így létrejött vállalat

három, szakosodott ipari létesítmé-

nye közül a budapesti Ceva-Phylaxia

Rt. az állatgyógyászati oltóanyagok

kutatását és gyártását kapta feladatául.

A részleg fejlesztésére a vállalat veze-

tése 2001 és 2004 között 2,4 milliárd

forintos beruházást irányzott elő.
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I~ MAGYAR ÁLLATORVOS
KONGRESSZUS
A Magyar Állatorvosi Kamara, az

FVM Állategészségügyi Főosztálya

és a Szent István Egyetem Állator-

vostudományi Kara által szervezett

IV Magyar Állatorvos Kongresszus

2001. október 18-19-én többszáz
gyakorló kollégát vonzott. Az első

nap az átfogó, stratégiai kérdéseké

volt. A következőkben a második

napi baromfi szekció előadásait

foglaljuk össze.

Mészáros János akadémikus a ba-

romfi fertőző bursitiséről (IBD) és
a védekezés lehetőségeiről tartott

előadást. A betegség és a kórokozó

rövid ismertetése után elsősorban a

védekezés tisztázatlan kérdéseire

helyezte a hangsúlyt. A megelőzést

már a szülőpár állományok szakszerű

immunizálásával, homogén immun-

állapot kialakításával kell kezdeni. Az

anyai eredetű ellenanyagok és a kü-

lönböző típusú vakcinák közötti in-

terakció továbbra is nehezíti a hatá-

sos vakcinázási program kialakítását.

Felhívta a figyelmet arra, hogy IBD

elleni immunizálás után 10-14 nap-
pal kerüljük a más betegségek elleni

vakcinázást. Ez alól a naposkori im-

munizálás az egyetlen kivétel. Ekkor
ugyanis mind az immunrendszert ká-

rosító vírusos betegségek (IBD, Ma-

rek-féle betegség), mind a további

jelentős károkat okozó vírusos

betegségek elleni egyidejű vakciná-

zási programot úgy meg lehet kez-

deni, hogy az a későbbiekben egyik

betegség elleni aktív immunizálás

hatékonyságát sem rontja. Mészáros

akadémikus bemutatta a betegség

ellen in ovo vakcinázás során kapott

eredményeket. Végezetül felhívta a

figyelmet az egyes oltóanyagok

használati utasításai és a gyakorlati

felhasználás közötti ellentmondások

veszélyeire.



Tóthné Bistyák Andrea az avian pne-

umovírusok okozta brojler és pulyka

kórképekről beszélt. A vírus morfoló-

giai és taxonómiai jellemzése után, a

betegség terjedésével kapcsolatban

hangsúlyozta, hogy az avian pneu-

movírusok vertikális terjedése to-

vábbra sem igazolt. Érintette a kórha-

tározással kapcsolatos lehetőségeket

és a legkorszerűbb módszereket is.
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A betegséggel kapcsolatos hazai
gyakorlati tapasztalatokra is kitért. A

Debreceni Állategészségügyi Inté-

zetben az avian pneumovírusok di-

agnosztikájában a PCR módszer kü-

lönböző változatait rutinszerűen al-

kalmazzák. Vizsgálataik szerint

egyébként hazánkban továbbra is a

"B" típus fordul elő a leggyakrabban.

Perényi János a coccidiosis elleni Pa-

racox 5 vakcinát mutatta be. A rövid
parazitológiai összefoglaló után a

hazai nagyüzemi telepeken végzett

felhasználási kísérletek eredményeit

ismertette. Reméljük ezeket a kísérle-

teket lapunk valamelyik későbbi szá-

mában részletesen közölhe~ük.

Az előadásokat követő rövid tárgy-

szerű vita további kérdések tisztázá-

sát segítette.

VIV EURÓPA 2001

A két évente megrendezett sereg-

szemle a baromfi- és sertés te-

nyésztés, tartás és a hozzájuk kap-

csolódó feldolgozó ipar egyik leg-
nagyobb kiállítása. Lapunk népes de-

legációval képviseltette magát.

Richard de Boer, a VIV menedzsere

az eseményre kiadott katalógus elő-

szavában kiemeli az idei év for-

dulópontjellegét. A VIV-en képviselt

ágazatokat súlyt ja ugyanis a leg-

erősebben az elmúlt évek összes
járványa és élelmiszer botránya.

Ezért a baromfi- és sertés szektornak

fel kell készülnie a tartási, takarrná-
nyozási, állat-egészségügyi rendsza-

bályok szigorítására.

A VIV Európa 2001-en észlelhető

másikjelenség, hogy olyan fejlett ba-

romfitartó régiók is fontosnak tartot-

ták megjelenésüket a kiállításon, ahol
pedig megrendezésre kerül a föld-

rész saját VIV kiállítása. így Dél-Kelet-

Ázsiából, Kínából is fogadtak láto-
gatói csoportokat.

Magasan képzett szakemberekkel

.
képviseltette magát a
közel-keleti régió is,
ez a növekvő piac,
ahol a VIV Törökor-
szágban és Iránban
tart fenn szervezetet.
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